


## Analisis Isu Perkahwinan dalam kalangan Pasangan Melayu di Kuching, Sarawak Sepanjang Tahun 2018-2020

*(Analysis of Marital Issues Among Malay Couples in Kuching, Sarawak Throughout 2018-2020)*

Safura Binti Ahmad Sharkawi<sup>1\*</sup>, Jamayah Binti Saili<sup>2</sup>

<sup>1</sup>Fakulti Sains Kognitif & Pembangunan Manusia, Universiti Malaysia Sarawak, 94300 Kota Samarahan, Kuching, Sarawak, Malaysia.

Email: [safuraahmadsharkawi@gmail.com](mailto:safuraahmadsharkawi@gmail.com)

<sup>2</sup>Fakulti Sains Kognitif & Pembangunan Manusia, Universiti Malaysia Sarawak, 94300 Kota Samarahan, Kuching, Sarawak, Malaysia.

Email: [sjamayah@unimas.my](mailto:sjamayah@unimas.my)

### CORRESPONDING

#### AUTHOR (\*):

Safura Binti Ahmad Sharkawi  
([safuraahmadsharkawi@gmail.com](mailto:safuraahmadsharkawi@gmail.com))

### KATA KUNCI:

Perceraian  
Isu perkahwinan  
Masyarakat Melayu  
Islam  
Sarawak

### KEYWORDS:

Divorce  
Marital issues  
Malay community  
Islam  
Sarawak

### CITATION:

Safura Ahmad Sharkawi & Jamayah Saili. (2022). Analisis Isu Perkahwinan dalam kalangan Pasangan Melayu di Kuching, Sarawak Sepanjang Tahun 2018-2020. *Malaysian Journal of Social Sciences and Humanities (MJSSH)*, 7(7), e001610. <https://doi.org/10.47405/mjssh.v7i7.1610>

### ABSTRAK

Artikel ni bertujuan untuk menganalisis isu perkahwinan yang berlaku dalam kalangan pasangan Melayu Islam di Kuching Sarawak dari tahun 2018 hingga 2020. Metod kajian yang digunakan adalah analisis kandungan dari data sekunder yang diperolehi dari statistik Pengaduan Masalah Rumah tangga di Unit Khidmat Nasihat & Kaunseling di Unit Khidmat Nasihat dan Kaunseling, Jabatan Agama Islam Sarawak. Terdapat 4 tema utama diperolehi hasil dari kajian ini. Kesemua tema ini menggambarkan corak perkahwinan yang bermasalah yang berlaku dalam kalangan pasangan Melayu Islam di Kuching, Sarawak. Fokus perlu diberikan kepada proses interaksi suami isteri dalam pengurusan konflik, kemahiran berbincang menangani masalah dalam perkahwinan dan juga kepentingan menjalankan peranan serta tanggungjawab berumah tangga. Adalah disyorkan kepada pihak berkuasa untuk menganjurkan program peningkatan kemahiran perkahwinan, peranan dan tanggungjawab perkahwinan dan pengenalan kepada perundangan yang berkaitan kepada masyarakat setempat terutamanya pasangan yang baru berkahwin dan juga penumpuan kepada aspek daya tindak serta pendekatan positif menangani masalah perkahwinan semasa melakukan intervensi dalam sesi kaunseling perkahwinan kepada pasangan.

### ABSTRACT

This article aims to analyse the marital issues among Malay couples in Kuching Sarawak. The research method used is content analysis from secondary statistical data on Pengaduan Masalah Rumahtangga reported at Unit Khidmat Nasihat & Kaunseling from 2018 to 2020. The study found that there are 4 main themes in marital issues among Malay couples in Kuching Sarawak. Therefore, it is

recommended to the authorities to organize the relevant marital programmes that helps couples in improving their marriage skills, roles and responsibilities in marriage. An emphasis should be given to negotiation skills, conflict management, coping mechanism and problem-solving skills. Couples also need to be guided in exercising their conjugal role and responsibilities accordingly during the counselling sessions. Focus should be given to the conflict management process, negotiation skills in coping with marital problems and the importance of carrying out marital roles and responsibilities

**Sumbangan/Keaslian:** Kajian ini telah menyumbang kepada literatur sedia ada berhubung perkembangan isu-isu perkahwinan yang berlaku di Sarawak secara khususnya bagi membolehkan perancangan sosial dilakukan oleh pihak berwajib.

## 1. Pengenalan

Dalam Islam, perkahwinan merupakan ikatan yang sah dan diiktiraf dan menjadikan hubungan lelaki dan perempuan diterima sebagai suatu yang dibenarkan (Musthapar et al., 2020). Perkahwinan membolehkan pasangan tinggal bersama, melakukan hubungan seksual dan mempunyai anak-anak yang sah dari hubungan tersebut. Perkahwinan membolehkan interaksi dan komunikasi intim berlaku semaksimal mungkin dan proses ini memberi kesan kepada kualiti dan kepuasan perkahwinan

Perkahwinan juga adalah proses interaksi berterusan antara dua individu yang mempunyai latar belakang berbeza (Becker, 1974). Kemahiran dan aspek personaliti pasangan saling berinteraksi dalam usaha mereka membina keserasian, berkongsi impian, harapan dan perancangan masa depan, berbincang dalam membuat keputusan, berkomunikasi dalam mendepani stres dan konflik serta cabaran luar seperti masalah kewangan, pengurusan anak-anak, hubungan dengan keluarga mertua, masalah kerja dan sebagainya (O'Meara & South, 2019; Razak et al., 2015; Liana Mat Nayan et al., 2016)

Mengalami masalah dalam rumah tangga adalah suatu yang normal bagi setiap perkahwinan. Banyak kajian lalu dalam konteks Malaysia dilakukan berhubung dengan isu, permasalahan dalam perkahwinan dan juga perceraian (Ahmad, 1996; Hamid & Amin, 2014; Jones, 2021; Ng et al., 2009; Randawar & Jayabalan, 2018; Shuib et al., 2013; Yusof & Duasa, 2010). Namun belum lagi ada kajian yang menganalisis berhubung isu perkahwinan di Sarawak. Sehubungan itu, kajian ini secara khusus menganalisis isu perkahwinan yang sering dilalui oleh pasangan Melayu di Kuching, Sarawak berdasarkan kepada data statistik yang diperoleh dari Jabatan Agama Islam Sarawak (2020).

### 1.1. Pernyataan Masalah

Umum mengetahui setiap perkahwinan berpotensi untuk berdepan dengan cabaran dan masalah. Ianya timbul akibat dari sikap dan tingkah laku pasangan sendiri ataupun proses interaksi pasangan sepanjang usaha menangani isu-isu dalam perkahwinan mereka. Pasangan mengalami pasang surut dari segi kepuasan perkahwinan dengan keadaan yang berbeza (Anderson et al., 2010; Birditt et al., 2012; Lavner & Bradbury, 2010). Namun begitu, tidak semua perkahwinan berakhir dengan perceraian. Ini banyak bergantung kepada aspek personaliti (O'Meara & South, 2019), kualiti hubungan (He et